














Aktuální stav v Uničově

9 390 metrů komunikací se smíšeným provozem

12 994 metrů cyklostezek

Presenter Notes
Presentation Notes
Za uplynulých 20 let Uničov do rozvoje cyklistických komunikací investoval 152,2 milionu korun.Z toho 87,7 milionu pokryly dotace – SFDI, IROP, Olomoucký kraj, ROP, MMR.Státní fond dopravní infrastruktury	34 milionůIntegrovaný regionální operační program	32,3 milionuOlomoucký kraj		8,9 milionuRegionální operační program	8,7 milionuMinisterstvo pro místní rozvoj	3,8 milionu



Uničov – město bez bariér

Prvotní vize

● propojit město od severu k jihu a od východu na západ bezpečnými 
komunikacemi se smíšeným provozem,

● následně na tuto páteřní síť navazovat spojnicemi k významným 
infrastrukturním bodům,

● propojit město s jeho místními částmi (a v budoucnu okolními obcemi) 
cyklostezkami.



Původní myšlenka páteřní sítě
a navazujících úseků byla následně opuštěna

Důvody byly

● nutnost přizpůsobit se dotačním programům z národních a evropských fondů,

● projekční připravenost, případně výkup pozemků,

● komunikace se smíšeným provozem vznikaly především během regenerací sídlišť, 
nadále se pokračovalo s přípravou a budováním cyklostezek spojujících Uničov s 
okolím,

● 2012–2016 skokové zvýšení odvodů do Zemědělského půdního fondu za zábor 
zemědělské půdy → zastavena veškerá výstavba komunikací.

Presenter Notes
Presentation Notes
Zásadní podíl na odklonu od původního záměru měly významně dotované projekty regenerací sídlišť; Uničov se pustil do postupné revitalizace veřejných prostranství a komunikací, proto byly smíšenky primárně budovány jako součást jednotlivých etap regenerací sídlišť.  



Čeho Uničov výstavbou sítě komunikací
se smíšeným provozem dosáhl

● Významného zvýšení bezpečnosti cyklistů (naprostá většina z nich se 
přesunula ze silnic na smíšené komunikace),

● vyšší plynulosti provozu na silnicích (automobilová doprava není 
zpomalována cyklisty),

● staré povrchy chodníků byly nahrazeny kvalitnější dlažbou, komunikace byly 
rozšířeny (až na několik výjimek vznikly smíšené komunikace na místech 
původních chodníků).



Problémy při užívání smíšených komunikací

● Většina cyklistů se k ostatním chová ohleduplně, najdou se však výjimky,

● řada chodců, rodičů s malými dětmi, majitelů psů se subjektivně cítí 
ohrožena, jsou v pozici „slabších“ účastníků provozu,

● bezohlední jednotlivci znamenají reálné ohrožení ostatních uživatelů 
komunikací se smíšeným provozem,



● mnozí cyklisté přestávají rozlišovat mezi komunikací se smíšeným provozem
a chodníkem,

● cyklisté nedbají na přednost automobilů na kříženích s bočními ulicemi → 
vystavují se významnému riziku,

● k propojení jednotlivých úseků jsou v ojedinělých případech využity stávající 
méně frekventované komunikace, jejichž povrch je pro jízdu na kole 
nekomfortní.

Problémy při užívání smíšených komunikací

Presenter Notes
Presentation Notes
Hustá síť komunikací se smíšeným provozem vede k tomu, že cyklisté k jízdě hojně využívají také chodníky, dokonce i chodníky s piktogramy upozorňujícími na zákaz jízdy na kole. Zde je nutná systematická a trvalá edukace uživatelů a občasná bezpečnostně-dopravní akce městské policie.



Příprava projektů komunikací
se smíšeným provozem – na co je třeba dbát

● návaznost jednotlivých úseků komunikací se smíšeným provozem
(často ústí do chodníků nebo do přechodů pro chodce)

Presenter Notes
Presentation Notes
Mnoho smíšenek ústí rovnou do chodníků nebo končí přechody pro chodce. Cyklista je tak nucen buď z kola sesednout, nebo porušit předpisy a přes přechod jet.V projektech je třeba pohlídat i takové věci, jako jsou typy a uložení mříží kanalizačních vpustí. Stalo se nám, že vpusť, která je uprostřed sjezdu ze smíšenky na silnici, projektant navrhl tak, že užší pneumatika kola do mříže zapadne a cyklistovi hrozí pád.Samostatnou kapitolou je komplexní řešení křižovatek. Mnoho silnic není v majetku města (jsou krajské), proto jejich bezpečné překonání na kole není nijak řešeno – cyklista musí ze smíšenky sjet na silnici, křižovatkou projet při respektování všech pravidel, a za křižovatkou opět najet na smíšenku – to snižuje bezpečnost cyklistů a často komplikuje provoz.Redukce dopravních značek – projekčně vyřešit křížení s uličkami tak, aby nebylo nutné osazovat množství dopravních značek (například cyklopřejezdy s předností kol...).



Příprava projektů komunikací
se smíšeným provozem – na co je třeba dbát

Sdružený 
přechod pro chodce
a přejezd pro cyklisty

Presenter Notes
Presentation Notes
Mnoho smíšenek ústí rovnou do chodníků nebo končí přechody pro chodce. Cyklista je tak nucen buď z kola sesednout, nebo porušit předpisy a přes přechod jet.V projektech je třeba pohlídat i takové věci, jako jsou typy a uložení mříží kanalizačních vpustí. Stalo se nám, že vpusť, která je uprostřed sjezdu ze smíšenky na silnici, projektant navrhl tak, že užší pneumatika kola do mříže zapadne a cyklistovi hrozí pád.Samostatnou kapitolou je komplexní řešení křižovatek. Mnoho silnic není v majetku města (jsou krajské), proto jejich bezpečné překonání na kole není nijak řešeno – cyklista musí ze smíšenky sjet na silnici, křižovatkou projet při respektování všech pravidel, a za křižovatkou opět najet na smíšenku – to snižuje bezpečnost cyklistů a často komplikuje provoz.Redukce dopravních značek – projekčně vyřešit křížení s uličkami tak, aby nebylo nutné osazovat množství dopravních značek (například cyklopřejezdy s předností kol...).



Příprava projektů komunikací
se smíšeným provozem – na co je třeba dbát

● Detaily ovlivňující bezpečnost a komfort jízdy (např. mříže kanalizačních 
vpustí)

Presenter Notes
Presentation Notes
Mnoho smíšenek ústí rovnou do chodníků nebo končí přechody pro chodce. Cyklista je tak nucen buď z kola sesednout, nebo porušit předpisy a přes přechod jet.V projektech je třeba pohlídat i takové věci, jako jsou typy a uložení mříží kanalizačních vpustí. Stalo se nám, že vpusť, která je uprostřed sjezdu ze smíšenky na silnici, projektant navrhl tak, že užší pneumatika kola do mříže zapadne a cyklistovi hrozí pád.Samostatnou kapitolou je komplexní řešení křižovatek. Mnoho silnic není v majetku města (jsou krajské), proto jejich bezpečné překonání na kole není nijak řešeno – cyklista musí ze smíšenky sjet na silnici, křižovatkou projet při respektování všech pravidel, a za křižovatkou opět najet na smíšenku – to snižuje bezpečnost cyklistů a často komplikuje provoz.Redukce dopravních značek – projekčně vyřešit křížení s uličkami tak, aby nebylo nutné osazovat množství dopravních značek (například cyklopřejezdy s předností kol...).



Příprava projektů komunikací
se smíšeným provozem – na co je třeba dbát

● Komplexní řešení křižovatek

Presenter Notes
Presentation Notes
Mnoho smíšenek ústí rovnou do chodníků nebo končí přechody pro chodce. Cyklista je tak nucen buď z kola sesednout, nebo porušit předpisy a přes přechod jet.V projektech je třeba pohlídat i takové věci, jako jsou typy a uložení mříží kanalizačních vpustí. Stalo se nám, že vpusť, která je uprostřed sjezdu ze smíšenky na silnici, projektant navrhl tak, že užší pneumatika kola do mříže zapadne a cyklistovi hrozí pád.Samostatnou kapitolou je komplexní řešení křižovatek. Mnoho silnic není v majetku města (jsou krajské), proto jejich bezpečné překonání na kole není nijak řešeno – cyklista musí ze smíšenky sjet na silnici, křižovatkou projet při respektování všech pravidel, a za křižovatkou opět najet na smíšenku – to snižuje bezpečnost cyklistů a často komplikuje provoz.Redukce dopravních značek – projekčně vyřešit křížení s uličkami tak, aby nebylo nutné osazovat množství dopravních značek (například cyklopřejezdy s předností kol...).



Příprava projektů komunikací
se smíšeným provozem – na co je třeba dbát

● Lepšími systémovými řešeními redukovat množství dopravních značek –
každé křížení je třeba osadit značkami „konec stezky“ a „začátek stezky“ → 
nadbytek značek, jež uživatelé mnohdy odmítají respektovat

Presenter Notes
Presentation Notes
Mnoho smíšenek ústí rovnou do chodníků nebo končí přechody pro chodce. Cyklista je tak nucen buď z kola sesednout, nebo porušit předpisy a přes přechod jet.V projektech je třeba pohlídat i takové věci, jako jsou typy a uložení mříží kanalizačních vpustí. Stalo se nám, že vpusť, která je uprostřed sjezdu ze smíšenky na silnici, projektant navrhl tak, že užší pneumatika kola do mříže zapadne a cyklistovi hrozí pád.Samostatnou kapitolou je komplexní řešení křižovatek. Mnoho silnic není v majetku města (jsou krajské), proto jejich bezpečné překonání na kole není nijak řešeno – cyklista musí ze smíšenky sjet na silnici, křižovatkou projet při respektování všech pravidel, a za křižovatkou opět najet na smíšenku – to snižuje bezpečnost cyklistů a často komplikuje provoz.Redukce dopravních značek – projekčně vyřešit křížení s uličkami tak, aby nebylo nutné osazovat množství dopravních značek (například cyklopřejezdy s předností kol...).



Výstavba cyklostezek

● Aktuálně má Uničov spojnice
○ se třemi svými místními částmi (Nová Dědina, Brníčko, Střelice)
○ s pěti okolními samostatnými obcemi (Medlov, Červenka, Želechovice, Újezd, Šumvald)
○ se dvěma sousedními městy (Litovel, Šternberk)

● V případě spolupráce se samostatnou obcí
o město před zahájením projekčních prací uzavírá smlouvu o partnerství,
o každý z partnerů staví úsek po hranice svého katastrálního území,
o záleží na dohodě partnerů, případně na podmínkách dotačního programu, zda je 

nositelem pouze jeden z partnerů, anebo každý řeší financování samostatně.



Příprava projektů cyklostezek –
na co je třeba dbát

● Uničovsko je bohaté archeologické naleziště – při výstavbě cyklostezek
je třeba počítat se záchranným archeologickým výzkumem,

● připravit se na neochotu některých majitelů prodat své pozemky, případně na jejich 
dodatečné požadavky (zvyšování plotu u cyklostezky...),

● očekávat problémy s vypořádáním majetkových vztahů po rozvodu → několik 
nedostavěných úseků (potřeba náhradního vedení trasy, případně využití stávajících, méně 
frekventovaných komunikacích)

● malé obce mají omezený rozpočet → problémy s kofinancováním.

Presenter Notes
Presentation Notes
Archeologický průzkum probíhal během výstavby cyklostezky do Medlova. Pokud je mezi městy malá obec s menším rozpočtem, nastává problém s kofinancování. Příklad: Červenka musela financovat protlak pod železničním koridorem; bez dotace Olomouckého kraje Července by stavba cyklostezky spojující Uničov a Litovel byla nerealizovatelná.



Připravené projekty

Cyklostezky na severní straně města

● cyklostezka Uničov – Troubelice (sousední samostatná obec)

● cyklostezka Uničov – Dolní Sukolom – Horní Sukolom (místní části Uničova)





Nástup elektromobily – zkušenosti z komunikací
se smíšeným provozem

● elektrokola a elektrokoloběžky hojně využívají také děti a senioři – rychlost, 
jakou elektrokolo/elektrokoloběžka může jet, je často nad síly uživatele

● kupující elektrických koloběžek mohou být prodejci uváděni v omyl (na 
cyklostezce mohu jezdit pouze stroje o max. výkonu 250 W resp. max. 
rychlosti 25 km/h) → konflikt s policií

● ohrožení dětí, psů, seniorů s chodítky, chodců → nutnost řešení na centrální 
úrovni



Doplňková infrastruktura pro vyšší komfort

Cyklonabíjecí box 
a úschovna kol

Servisní stojany
Informační podpora

Úschovna kol s 
kamerovým 
monitoringem



Obchod s bicykly svého času sídlil přímo v uničovské radnici.



Aleš
Langer

místostarosta Uničova
ales.langer@unicov.cz

+420 607 053 929

mailto:radek.vincour@unicov.cz
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